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تحقق رشد 8 درصدی اقتصاد
رهبر انقاب در دیدار اخیــر خود با فعالان بخش خصوصــی بر لزوم تحقق 
رشد ۸درصدی تأکیدی ویژه داشتند. پیام خلیلی، مدیرعامل گروه توسعه و 
نوآوری صنایع گداختار می گوید: امیدواریم طبق توافقنامه ای که با معاونت 
علمی منعقد شده، بتوانیم به سمت توسعه زیرساخت ها حرکت کنیم و یک 

زیست بوم نوآوری انرژی را با مسئولیت خودمان ایجاد کنیم. 

این موضوع می تواند باعث رشد شــرکت های دانش بنیان و فن آور در حوزه 
انرژی شــود و این موضوع در ادامه می تواند توسعه صادرات این شرکت ها را 
در پی داشته باشــد. اعتقاد ما بر این است که اگر شــرایط اقتصادی مناسب 
 و امکان جذب ســرمایه گذاری فراهم شود، رشــد ۸درصدی محقق خواهد 

شد.

صنعت

رهبر انقاب در جریان بازدید از نمایشگاه و همچنین 
دیدار با فعالان بخش خصوصی ضمن اشاره به وجود 
برخی موانع در مسیر پیشــرفت رهنمودهایی در 
این زمینه ارائه دادند. پیام خلیلی ضمن اشــاره به 
توصیه های رهبری می گوید: در مسیر توسعه و تولید 
۴چالش اصلی وجود دارد که من آنها را به این ترتیب 

دسته بندی کرده ام. 
اول: سقف اعتبار مالیاتی قانون جهش تولید، از یک 
درصد نانوشته فعلی کل مالیات کشور افزایش یابد. 
قانون جهش تولید یک قانون بســیار مترقی است 
که متأسفانه با سقف گذاشتن روی اعتبار مالیاتی 
تحقیق و توســعه از کارایی آن کاسته شده و امید 
بخش خصوصی دانش بنیان را برای رسیدن به سهم 
5 درصدی از تولید ناخالص ملی کم رنگ کرده است. 
دوم:پرداخــت به موقــع مطالبــات پیمانکاران و 
سازندگان از ســوی دســتگاه های دولتی، امری 
حیاتی برای حفظ چرخه تولید و توســعه اقتصاد 
کشور است. تأخیر در پرداخت این مطالبات، عاوه 
بر ایجاد مشکات مالی برای پیمانکاران، به کاهش 
انگیزه سرمایه گذاری و نوآوری در بخش خصوصی 
منجر می شــود. این امر به ویژه برای شرکت های 
دانش بنیان که اغلب منابع مالی محدودی دارند، 
بســیار زیانبار است. پیشــنهاد می شود صندوق 
نوآوری و شــکوفایی با همکاری دولت و مجلس، 
مکانیزم هایــی را برای تضمیــن پرداخت به موقع 

مطالبات این شرکت ها تدوین کند. 
ســوم: برای حمایت از شــرکت های دانش بنیان، 
ضروری اســت که بانک ها و بانک مرکزی، قوانین 
و مقررات تامین مالی این واحدها را بازنگری کنند. 
دارایی های فکری که ارزشــمندترین دارایی این 
شرکت ها محسوب می شــود، باید در ارزیابی ها و 
رتبه بندی های اعتباری نقش پررنگ تری ایفا کند 

تا دسترسی آنها به تسهیات مالی تسهیل شود. 
چهارم: شرکت های دانش بنیان در ارائه خدمات فنی 
و مهندســی به دلیل الزام به ارائه ضمانت نامه های 
بانکی با چالش جدی روبه رو هســتند. پیشــنهاد 
می شــود با بهره گیری از ســپرده های ارزی ایران 
در بانک هــای خارجی، مکانیزمی برای تســهیل 
صدور این ضمانت نامه ها ایجاد شود تا شرکت های 
دانش بنیــان بتوانند بهتــر در پروژه های خارجی 

مشارکت کنند.

چالش های مسیر توسعه

فراتر از یک دیدار
پیام خلیلی، مدیرعامل گروه توسعه و نوآوری صنایع گداختار از دیدار بار هبر انقلاب می گوید

زیست بوم نوآوری انرژی را توسعه می دهیم

در جریان برگزاری نمایشگاه »پیشگامان پیشرفت« و سپس دیدار فعالان 
اقتصادی با مقام معظم رهبری، ایشــان بر اهمیــت نقش بخش خصوصی 
در توسعه اقتصاد کشور تأکید فراوانی داشــتند. به باور فعالان اقتصادی 
این نمایشــگاه و دیدار متعاقب آن، نقطه عطفــی در جهت تقویت حضور 
بخش خصوصی در آینده اقتصاد کشور محســوب می شود. با پیام خلیلی، 

مدیرعامل گروه توسعه و نوآوری صنایع گداختار که در نمایشگاه »پیشگامان پیشرفت« برخی 
دستاوردهایشان به نمایش گذاشته شده بود، درباره تاثیر دیدار با رهبری گفت وگو  کرده ایم. گروه 
صنعتی گداختار ایده هایی را برای ایجاد یک زیست بوم نوآوری در حوزه انرژی و تربیت نیروی 

انسانی متخصص دنبال کرده است.

ارزیابی دیدار با رهبری

کمبود نیروی متخصص در بخش خصوصی

در شــرایطی که رهبر انقاب، در نمایشــگاه اخیر از 
پیگیری نشــدن برخــی موضوعات مطرح شــده در 
دیدارهای سال گذشته ایشان با فعالان بخش خصوصی 
در دســتگاه های دولتی گایه مند بودند، پیام خلیلی، 
مدیرعامل گروه توســعه و نوآوری صنایــع گداختار 
می گوید: مســائل و مشــکاتی که بر ســر راه بخش 
خصوصی وجود دارد بسیار زیاد اســت، البته اینگونه 
دیدارها می تواند تأثیرات مثبتی در پی داشــته باشد، 
اما برای حصول نتیجه به پیگیری مسئولان نیاز دارد. 

وقتی که مقام معظم رهبری خط مشــی و مسیری را 
برای حل مشــکات تعیین می کنند و می خواهند که 
تمرکز روی بخش خصوصی بیشتر باشد و اولویت در 

فعالیت های اقتصادی را حق بخش خصوصی می دانند، 
ما نیز امیدوار می شویم که مسئولان دولتی توصیه های 
ایشان را به طور جدی دنبال کنند و به بخش خصوصی 
توجه ویژه داشته باشند تا فضا برای این بخش باز شود. 
دولت جدید نیــز رویکرد مثبتی نســبت به تحولات 
اقتصادی دارد و توجه خود را به بخش خصوصی بیشتر 

از قبل معطوف کرده است.
 مقام معظم رهبری تأکید می کنند که فضا باید برای 
بخش خصوصی باز شــود و کارها بایــد به این بخش 
داده شــود، امیدواریم که شــرایط اقتصادی حاضر، 
تصمیم گیری ها و سیاســتگذاری ها باعث باز شــدن 

فضای فعالیت بخش خصوصی شود.

کمبود نیروی متخصص در همه بخش ها هر سال بیشتر احساس می شود، این کمبود، بخش خصوصی را نیز در تنگنا 
قرار داده است. پیام خلیلی درباره تاش هایی که برای رفع  این مشکل انجام شده توضیح می دهد: ما می خواهیم با 
ایجاد رشته های دانشگاهی و در پی آن اشتغال افراد تحصیل کرده در بازار کار از مهاجرت این افراد جلوگیری کرده و 
حتی مهاجرت معکوس ایجاد کنیم. وقتی فرصت های شغلی مناسب ایجاد شود، حتی افرادی که از کشور مهاجرت 

کرده اند برای بازگشت به کشور انگیزه پیدا می کنند.

شــرکت های حاضر در نمایشگاه 
پیشــگامان پیشــرفت اغلب 
اقدامــات نوآورانه خــود را به 
محضر رهبر انقلاب ارائه کردند.
پیام خلیلــی، مدیرعامل گروه 
توسعه و نوآوری صنایع گداختار 
در این باره توضیــح می دهدکه 
طرح نوآورانه» فــرآ« که مخفف 
فردای روشــن آموزش است را با 
همکاری دانشگاه اراک راه اندازی 
کرده انــد: این طرح بــا ترکیب 
آموزش های دانشگاهی و عملی، 
بستری مناسب برای توسعه یک 
الگوی نوین در نظام آموزش عالی 
فراهــم می کند که بــا تغییرات 
سریع فناوری در جهان همخوانی 
دارد و همچنین به نســل جوان 
مســئولیت پذیر و متعهد کشور 

امید می بخشد.
 ما توانســته ایم دو کد رشــته 
مهندســی مکانیک و مهندسی 
علم مواد را در دفترچه ســازمان 
ســنجش قرار دهیم و از طریق 
کنکور و مصاحبه، طی 2ســال 
گذشته ۱۰۰ دانشجو را انتخاب و 
جذب کنیم.   چشم انداز، ایجاد یک 
زیست بوم نوآوری در حوزه انرژی 
است. ما در تلاشیم تا یک پلتفرم 
جامع راه انــدازی کنیم که صدها 
شرکت دانش بنیان و فن آور را در 

این حوزه گرد هم بیاورد. 

مقایسه
 با سال های گذشته

 فرصت های جدید
 در حوزه صنعت و تولید

شناســایی فرصت های جدید و بومی ســازی از 
نکات مورد تأکید رهبر انقاب در دیدار با فعالان 
اقتصــادی بوده اســت. پیام خلیلــی می گوید: 
برای بومی ســازی  تجهیزاتی که در حوزه نفت، 
گاز، پتروشــیمی و نیروگاهی استفاده می شوند 
اقداماتی انجام داده ایــم. در بخش صادرات نیز 
فرصت هایی را شناسایی و در پی سرمایه گذاری 

برای توسعه این بخش هستیم.


